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Na początek - przyjazna przestrzeń publiczna broni 
się sama!

http://www.youtube.com/watch?v=pRzFbRAEg6I
http://www.youtube.com/watch?v=twK7W363qQk


Co w trawie piszczy? 

Gazety chwalą.



Co w trawie piszczy? 

Mieszkańcy chwalą.



Co w trawie piszczy? 

Internety szaleją. - malownicze bulwary itd.



FAKT:

KAWAŁ DOBREJ ROBOTY.
Mieszkańcy są dumni.



DLACZEGO?



Niezbędny jest DIALOG



Planowanie miejscowe ukierunkowane na 
mieszkańców

KDZ, KDG 

nie w centrum

Zwrot akcji



O czym mówimy?

O filozofii.



O czym mówimy?

Przywrócenie rzeki do miasta w Rybniku odbyło się w dużej mierze dzięki 
zmianie paradygmatu. Postawiono na realizację infrastruktury pieszo - 
rowerowej. Z naciskiem na rower. 

Rower jest elementem koniecznym do wprowadzenia w momencie, gdy chcemy 
spiąć dzielnice oddalone od siebie o kilka km. 

Wcześniej planowano w tym miejscu budowę drogi klasy zbiorczej. Po 
opracowaniu modelu ruchu okazało się, iż jej wprowadzenie zwiększyłoby 
jeszcze bardziej kongestię na okolicznych skrzyżowaniach.



Myślimy
OD CENTRUM



Myślimy
O SIECI

wzajemnych 
RELACJI

● Bliskość obszarów mieszkaniowych 
lub obszarów hybrydowych (MU)

● Dostępność rzeki - połączenie 
nabrzeża z innymi elementami 
infrastruktury pieszej/rowerowej

● Bezpieczne i bezkolizyjne 
rozwiązanie skrzyżowań z drogami 
przecinającymi rzekę.

● Charakter rzeki. - krystalizuje układ w 
mieście czy też nie? Ruda/Nacyna



Zalety bulwarów

● Rybnik miastem SMOGu - powietrze 
przy rzece jest czystsze

● Płasko - na Górnym Śląsku rzeźba 
terenu niejednokrotnie utrudnia 
poruszanie się pieszo lub rowerem

● Przyroda - czy nadal mamy udawać, 
że nic się nie stało?

● Edukacja przyrodnicza mieszkańców



Infrastruktura bezpieczna.

Bulwary przecina droga krajowa 
DK78. 

W celu zwiększenia 
bezpieczeństwa i umożliwienia 
mieszkańcom szybszego 
poruszania się rowerem z 
punktu A do punktu B 
wykonaliśmy przejazd pod 
drogą wzdłuż rzeki.



Każdy jest dla nas ważny.

W ciągu bulwarów 
zamontowaliśmy licznik 
rowerzystów. Obecnie jest to 
liczba ok. 100 000 osób.



Każdy jest dla nas ważny.

Bulwary są na całej długości 
przejezdne również dla osób 
niepełnosprawnych. 

W żadnym miejscu drogi nie 
przecina poprzeczny krawężnik/ 
skarpa/ schody itd.



Droga bez barier.

Bariery bezpieczeństwa zostały 
zamontowane jedynie nad 
obiektami inżynierskimi, np. 
kładka. 



Droga bez barier.

Bulwary nocą są oświetlone 
lampami LED. Oświetlenie jest 
konieczne w każdym przypadku. 
Umożliwia całodobowe 
funkcjonowanie przestrzeni. 



Rybnicki szyk?

Wzdłuż bulwarów zostały 
zamontowane wyłącznie meble 
z katalogu miejskiego.

Mają za zadanie porządkować 
przestrzeń.



Separować?

Naszym zdaniem obowiązkowo. 
Na szerokości 4 m brak separacji 
ruchu pieszego od rowerowego 
skutkował ciągłą negatywną 
konfrontacją użytkowników.

Droga nie jest szersza, gdyż 
musielibyśmy wyciąć setki 
drzew więcej.



Na przyszłość osobny pas dla hybryd?

Rolkarze, hulajnogi to wbrew 
pozorom wyzwanie dla każdego 
miasta, które inwestuje w 
przestrzeń tego typu. Nie 
wiadomo póki co z jakiego pasa 
mają korzystać.



Dodatkowe zagospodarowanie?

W przyszłych latach planujemy 
dodatkowe nasadzenia zieleni 
ozdobnej, budowę spotów 
nastawionych na pieszych - 
gastronomia, tarasy widokowe, 
kioski itd. 

Inwestycja sprawdziła się.



Dziękuję za uwagę.
Jan Fiałkowski
Tel. 32 43-29-056


